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SAÆETAK

Za potrebe izrade magistarskog rada na Ekonomskom fakultetu u zagrebu, pod naslovom.≈Marke-
ting u integralnom transportu√, provedeno je istraæivanje i segmentacija træiπta  transporta na podruËju 
Hrvatske i u europskom okruæenju. Integralnog Magistarski rad obranjen je dana 12.06.2007. godine 
pred povjerenstvom u sastavu prof.  dr Tihomir VraneπeviÊ, predsjednik , prof. dr Darko Prebeæac i prof. 
dr Jozo PreviπiÊ Ëlanovi povjerenstva. U ovom preglednom Ëlanku predstavljeni su rezultati dobiveni 
istraæivanjem transportnog træiπta u domeni integralnog transporta.

Rezultati istraæivanja pokazuju da je udio integralnog transporta u ukupnim robnim tokovima ne-
znatan, u æeljezniËkom teretnom prometu iznosi svega oko 8%. Na  træiπtu dominira cestovni promet koji 
pokazuje stalnu tendenciju rasta.

SUMMARY

The basic characteristics of the Integral Transport market
For the needs of a master’s thesis at the Faculty of Economics in Zagreb, entitled “Marketing in Integral Transport”, research work and segmentation of 

the transport market was done on the territory of Croatia and in the European region. The Master’s thesis was defended on 12th June 2007 before a committee 
composed of the Chairman, Tihomir VraneπeviÊ D.Sc and committee members, Darko Prebeæac D.Sc and Jozo PreviπiÊ D.Sc. This article presents the results 
obtained from the research of the transport market in the realm of integral transport.

The results show that the share of integral transport in the total transport of goods is insignificant; in railway transport it amounts to a mere 8%. Road
transport dominates the market and shows a constant growth trend.

ZUSAMMENFASSUNG

Grundlegende Marktmerkmale für integrale Transporte
Im Rahmen der an der Wirtschaftsfakultät in Zagreb gemachten Magisterarbeit ≈Marketing im integralen Transport√ wurde eine Untersuchung bzw. Seg-

mentierung des Verkehrsmarktes in Kroatien und im europäischen Umfeld durchgeführt. Die Magisterprüfung ist am 12. Juni 2007 vor einem aus Herrn Prof. 
Dr. Tihomir VraneπeviÊ (Vorsitzender) sowie Herrn Prof. Dr. Darko Prebeæac und Herrn Prof. Dr. Jozo PreviπiÊ (Mitglieder) zusammengesetzten Prüfungs-
ausschuss bestanden. In diesem Übersichtsartikel werden die bei der Untersuchung des Verkehrsmarktes im Bereich der integralen Transporte erworbenen 
Ergebnisse dargestellt.

mr. sc. Æeljko CindriÊ, dipl. ing.
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SAÆETAK

Pregledni Ëlanak daje kratki prikaz ETCS-a od njegove zamisli, preko istraæivanja i razvoja do pri-
mjene u pilot projektima i konaËno komercijalne primjene. »lanak se sastoji od dva dijela. U prvom dijelu 
prikazuju se razlozi za projektiranje jednog novog sustava za voenje i nadzor kretanja vlakova koji Êe 
omoguÊiti prometovanje vlakova diljem europske mreæe glavnih pruga u jednakim sigurnosnim uvjetima. 
Opisuje se razvoj sustava i njegove znaËajke kao i utjecaj na propusnu moÊ pruge. 

U drugom dijelu prikazuje se njegova primjena diljem Europe, naËin primjene kao i moguÊnosti 
tranzicije s postojeÊih sustava s primjerima. Prikazuje se stanje primjene na Hrvatskim æeljeznicama. Na 
kraju prikazuju se planovi daljnjeg razvoja sustava. 

SUMMARY

ETCS, conception and application in Europe and Croatia
The article gives a brief review of ETCS from its conception, through research and development, to its 

application in pilot projects and finally to its commercial application. The article consists of two parts. The
first part gives the reasons for the designing of a new system for operating and monitoring train movement
which will enable train traffic throughout the European main line network under equal safety conditions.

It describes the development of the system and its characteristics as well as its effect on line capacity. 
The second part shows its application in Europe, the manner of its application as well as the possibilities of transition onto existing systems with examples. 

It shows the current state of its application on Croatian Railways. Finally, it presents the plans for the future development of the system.



ZUSAMMENFASSUNG

ETCS - Idee und Anwendung in Europa und in Kroatien 
In diesem Übersichtbeitrag wird eine kurze Darstellung von ETCS von seinem Entwurf über seine Forschung und Entwicklung  bis zur Umsetzung innerhalb 

von Pilotprojekten bzw. bis zu seinem kommerziellen Einsatz gegeben. Der Beitrag hat zwei Teile.

Im ersten Teil werden Gründe für die Erstellung eines neuen Zugsicherungssystems unterbreitet, mit dem Zugverkehre zu gleichen Sicherheitsbedingungen 
auf dem ganzen europäischen Hauptstreckennetz ermöglicht werden. Beschrieben werden die Entwicklung des Systems sowie seine Merkmale und sein Einfluss
auf die Leistungsfähigkeit der Strecke.

Im zweiten Teil werden die europaweite Anwendung des Systems, die Art und Weise der Anwendung sowie Beispiele möglicher Umstellung von vorhandenen 
Systemen auf ETCS dargestellt. Des Weiteren wird der Stand der Anwendung von ETCS bei den Kroatischen Eisenbahnen beschrieben. Abschließend werden 
Planungen für die Weiterentwicklung des Systems vorgestellt.

Goran AleksiÊ, dipl.ing.
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SAÆETAK

U Ëlanku je razraen prijedlog naËina uspostave Sustava kod upravitelja infrastrukture odnosno 
kod æeljezniËkih prijevoznika. NaËin uspostave Sustava razraen je u Ëetiri temeljna dijela, a to su: 

- pravna struktura
- organizacijska struktura
- tehniËka, tehnoloπka i ekonomska struktura
- intelektualni potencijal. 
Daje se detaljna analiza pravne i eventualne organizacijske strukture Sustava, kao najvaænijih 

elemenata za odreivanje naËina uspostave Sustava. Naglaπava se vaænost intelektualnoga potencijala 
kao temeljne snage Sustava i daje se prijedlog za poboljπanje politike upravljanja ljudskim potencija-
lima u æeljezniËkim poduzeÊima u smislu uspostave sustava karijere. »lanak moæe biti koriπten kao dio 
radnoga materijala u struËnome timu koji Êe pripremati ministarski akt za odreivanje naËina uspostave 
i organizacije sustava upravljanja sigurnoπÊu. 

SUMMARY

THE ESTABLISHMENT OF THE SAFETY MANAGEMENT SYSTEM IN RAILWAY COMPANIES
The article elaborates the proposal of a method of establishing the System to be used by the infrastructure manager and the railway operator. The manner 

of establishing the System is broken down into four basic parts as follows: 
- legal structure
- organisational structure
- technical, technological and economical structure
- intellectual potential. 
A detailed analysis is given of the legal and possible organisational structure of the System as the most important elements for determining the manner of 

establishing the System. It emphasises the importance of intellectual potential as the basic strength of the System and gives proposals to improve management 
policies of human resources in railway companies in regard to the establishment of a career system. The article may be used as part of a working material in 
an expert group which will prepare a ministerial act to determine the manner of establishing and organising a safety management system. 

ZUSAMMENFASSUNG

Einführung des Sicherheitsmanagement-systems in Eisenbahnunternehmen
In diesem Beitrag wird der Vorschlag erarbeitet auf welche Weise das System bei Infrastrukturbetreibern beziehungsweise bei EVUs einzuführen wäre. Die 

Einführung des Systems ist im Rahmen von folgenden vier grundlegenden Bereichen dargestellt:
- Rechtsstruktur
- Organisationsstruktur
- technische, technologische und wirtschaftliche Struktur
- intellektuelles Potenzial
Es wird eine eingehende Analyse der Rechtsstruktur bzw. der eventuellen Organisationsstruktur des Systems gegeben, die die wichtigsten Bausteine für die 

Festlegung darstellen, auf welche Weise die Einrichtung des Systems erfolgen sollte. Hervorgehoben wird die Wichtigkeit des intellektuellen Potenzials, das die 
grundlegende Kraft des Systems darstellt, es werden aber auch Vorschläge zur Verbesserung der Politik der Personalentwicklung in Eisenbahnunternehmen im 
Sinne der Einführung des Karrierensystems gegeben. Der Beitrag kann als Teil der vorbereitenden Arbeitsunterlagen für die Erstellung einer vom Minister zu 
erlassenden Regelung genutzt werden, mit der die Einrichtung und die Organisation des Sicherheitsmanagement-Systems geregelt werden sollten. 
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SAÆETAK

Promjene æeljezniËkog sektora u Hrvatskoj koje su nastale primjenom Zakona o æeljeznici, Zakona o 
podjeli trgovaËkog druπtva HÆ – Hrvatske æeljeznice d.o.o. te novog Zakona o sigurnosti u æeljezniËkom 
prometu aktualizirale su pitanje odræavanje visoke razine ali i  razvoja sigurnosti æeljezniËkom prometu 
te se kroz Ëlanak analiziraju podruËja kontrole sigurnog tijeka prometa i uvoenje sustava upravljanja 
sigurnoπÊu u æeljezniËka poduzeÊa, ustrojavanja tijela zaduæenih za nadzor nad radom æeljezniËkih podu-
zeÊa, usvajanja tehniËkih normi, tehnoloπkih postupaka i odmjeravanja sigurnosnih uËinaka i troπkova u 
traæenju buduÊih rjeπenja te vaænost i opseg posla vezan uz izradu podzakosnkih akata.

U zakljuËku autori predlaæu osnivanje struËnog tima koji bi bio sastavljen od Ëlanova iz svih æeljezniËkih 
poduzeÊa, Ministarstva nadreenog za promet te Ëlanova s Fakulteta prometnih znanosti koji bi izradili 
plan razvoja sigurnosti u æeljezniËkom prometu te za njegovu provedbu u æeljezniËkom sektoru u Hrvatskoj. 
Svako poloviËno rjeπenje bilo bi izravno ugroæavanje sigurnosti u æeljezniËkom prometu.

SUMMARY

Development of safety in railway company
The changes in the railway sector in Croatia which have occurred due to the application of the Railways 

Act, the Act on the Division of Croatian Railways and the new Railway Traffic Safety Act have actualised the
question of maintaining the high level but also the development of railway traffic safety and this article analyses the areas of control of the safe course of traffic
and the introduction of the safety management system in railway companies, organisation of bodies charged with supervising the work of railway companies, 
adoption of technical norms, technological procedures and evaluating safety effects and costs in the search for future solutions and the importance and scope 
of work connected to the drawing up of by-laws.

In his conclusion, the author proposes the establishment of an expert team composed of members of all the railway companies, the Ministry charged with 
transport and members of the Faculty of Transport and Traffic Sciences which would draw up a plan of safety development in railway traffic and its implemen-
tation in the railway sector in Croatia. Any half-way solution would directly jeopardise traffic safety in railway traffic.

ZUSAMMENFASSUNG

Entwicklung der Eisenbahnsicherheit
Durch die aufgrund des Gesetztes über die Eisenbahn, des Gesetzes über die Aufteilung der Gesellschaft HÆ – Hrvatske æeljeznice d.o.o. sowie des neuen 

Gesetztes über die Eisenbahnsicherheit entstandenen Änderungen wurde die Frage der Erhaltung einer hohen Ebene der Eisenbahnsicherheit wie auch deren 
Entwicklung aktualisiert. So werden im vorliegenden Beitrag Bereiche wie Kontrolle der sicheren Verkehrsabwicklung und Einführung des Sicherheitsma-
nagement-Systems in Eisenbahnunternehmen, Einrichtung der mit dem Aufsicht über die Arbeit der Bahngesellschaften beauftragten Behörden, Annahme von 
technischen Normen, technologischen Prozessen und Ermittlung von Sicherheitseffekten und Kosten bei der Suche nach künftigen Lösungen sowie Bedeutung 
und Umfang der Arbeiten zur Erstellung von untergesetzlichen Vorschriften untersucht.

In der Schlussfolgerung schlagen die Autoren Errichtung eines sich aus Vertretern aller Bahngesellschaften, des für das Bahnwesen zuständigen Ministeri-
ums sowie der Fakultät für Verkehrswissenschaften zusammen zu setzenden Fachteams vor, das einen Entwicklungsplan zur Eisenbahnsicherheit bzw. zu ihrer 
Umsetzung im Bahnsektor in Kroatien erstellen sollte. Jede Teillösung würde eine direkte Gefährdung der Sicherheit im Eisenbahnverkehr bedeuten.
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DALMATINSKE PRUGE - POVIJEST I BUDU∆NOST
SAÆETAK

Gradnja dalmatinskih pruga, zapoËeta 1874. godine, tekla je vrlo brzo ali je njihov cijeli razvojni put 
tekao sporo.

Teπki eksploatacijski uvjeti zbog malih brzina i velikih uspona i dalje predstavljaju ograniËenja za bolju 
organizaciju putniËkog prometa na liËkoj pruzi.

Generalni remont koji je na liËkoj prugi obavljen prije tri godine kao i modernizacija ureaja za osigu-
ranje koja je u tijeku, po svemu sudeÊi zadræavaju postojeÊe stanje glede moguÊnosti znaËajnijeg skraÊenja 
vremena putovanja iz Dalmacije prema unutraπnjosti Hrvatske.

Gradnju nove liËko dalmatinske trase uputno bi bilo nastaviti odmah nakon zavrπetka nove rijeËke pruge, 
a poslije realizacije tog projekta nastaviti gradnju “Jadranske pruge” od Kaπtela do Dubrovnika.
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SUMMARY

Dalmatian lines - history and prospects
The construction of the Dalmatian lines which commenced in 1874 progressed very quickly but its development was slow.
The difficult conditions on the track due to the low speeds and stiff gradients continue to represent limitations for better organisation of passenger traffic

on the Lika line.
The general rehabilitation of the line which was completed three years ago as well as the modernisation of interlocking devices which is currently underway 

appear to be maintaining the status quo as far as the possibilities of a more significant reduction of travelling time from Dalmatia to the interior of Croatia.
It would be advisable to start construction work on a new Lika-Dalmatia line immediately after the completion of the new Rijeka line and after that the 

construction of the Adriatic line from Kaπtela to Dubrovnik should begin.

ZUSAMMENFASSUNG

Dalmatinische strecken - geschichte und aussichten
Der im Jahre 1874 angefangene Bau von dalmatinischen Strecken verlief sehr schnell, deren Gesamtentwicklungsweg war aber sehr langsam.
Die durch niedrige Geschwindigkeit und große Steigungen gekennzeichneten schwierigen Betriebsbedingungen stellen nach wie vor Einschränkungen für 

eine bessere Organisation des Personenverkehrs auf der Lika-Strecke dar.
Nach den vor drei Jahren auf der Lika-Strecke durchgeführten Gleisumbauarbeiten sowie nach dem z. Z. laufenden Aufbau der Sicherungsanlagen wird die 

Möglichkeit zur Reduzierung der Reisezeiten von Dalmatien ins kroatische Hinterland auf der bestehenden Ebene beibehalten.
Es wäre sinnvoll gleich nach der Fertigstellung der neuen Rijeka-Strecke den Bau der neuen Lika-Dalmatien-Strecke vorzunehmen bzw. anschließend die 

Umsetzung des Bauprojektes „Adriastrecke Kaπtela – Dubrovnik“ zu veranlassen.

mr. sc. Tomislav Koæulj, dipl. ing.

HIBRIDNE LOKOMOTIVE

UDK: 625.28

Autor:
mr. sc. Tomislav Koæulj
10000   Z a g r e b
IvaniÊgradska 54 

Recenzent:
mr. Miljenko Boπnjak, dipl.ing.
HÆ VuËa vlakova d.o.o.

SAÆETAK

Hibridna tehnologija je u novije vrijeme postala veoma zanimljiva zbog znatnog smanjenja ispuπnih 
plinova iz dizelskog motora i velike uπtede dizelskog goriva, πto se uklapa u sve oπtrije propise zaπtite 
okoliπa i poslovnih troπkove. 

U Ëlanku je objaπnjeno πto je to hibridna lokomotiva, njezin naËin rada uz navoenje  pojedinih 
primjera veÊ izraenih takvih vozila u svijetu

SUMMARY

HYBRID LOCOMOTIVES
Hybrid technology has recently become very interesting due to the significant reduction in exhaust

fumes from diesel engines and large diesel fuel savings, which fits in with the ever more rigorous regulations
in environmental protection and operating costs. 

The article explains what hybrid locomotives are, their manner of work, giving individual example of 
such vehicles that have already been constructed in the world.

ZUSAMMENFASSUNG

HYBRIDLOKOMOTIVEN
 In der letzten Zeit ist die Hybridtechnologie aufgrund einer bedeutenden Reduktion der Abgasemission von Dieselmotoren und aufgrund großer Ersparnisse am 

Dieseltreibstoff  sehr interessant geworden, was zu immer strengeren Umweltschutz- und Betriebskostenvorschriften gut passt.
Im vorliegenden Beitrag werden eine Hybridlokomotive und ihr Betrieb erläutert sowie einige Beispiele von solchen weltweit hergestellten Fahrzeugen angegeben. 
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SAÆETAK

Da bi se postigla æeljena sigurnost, neophodna je automatizirana tehniËka zamjena za postojeÊe 
kontrole kod upravljanja vlakovima, tzv. Checkpoint-ureaji. Putem umreæavanja pojedinih Checkpoint 
ureaja, ostvaruje se poveÊanje kvalitete iskaza kao i blagovremeno prepoznavanje nastupajuÊih greπaka. 
Sve baze podataka su direktno povezane s Checkpoint-centralom, gdje se najvaæniji krajniji podaci o voænji 
vlakova analiziraju i memoriraju.

Neophodan je dalji razvoj infrastrukture æeljeznica pri Ëemu je koncept Checkpoint-ureaja od velikog 
znaËaja.

SUMMARY

THE CONCEPT OF AUTOMATED TECHNICAL TRAIN CONTROL
In order to achieve the required safety level, the automated technical replacement of the existing 

controls for train operation, the so-called checkpoint devices – is essential. By forming a network of 
individual checkpoint devices an increase in the quality of data is achieved, as well as the timely recogni-
tion of oncoming mistakes. All data bases are directly connected to the checkpoint centre where the most 
important final data on trains are analysed and memorised.

Further development of railway infrastructure is necessary and the concept of checkpoint devices is 
a significant segment in this development.

ZUSAMMENFASSUNG

KONZEPT AUTOMATISIERTER TECHNISCHER ZUGBEOBACHTUNG
 Zur Erreichung der gewünschten Sicherheit ist der Ersatz der vorhandenen Zugbeobachtung durch 

eine technische Lösung – nämlich durch sog. Checkpoints - erforderlich.  Durch Vernetzung der einzelnen Checkpoints-Einrichtungen wird die Aussagequalität 
erhöht bzw. die rechtzeitige Gefahrenerkennung erreicht.  Alle Datenbasen sind mit einer Checkpoint-Zentrale verbunden, in der die wichtigsten Enddaten zum 
Zuglauf erfasst und gespeichert werden.

Weiterentwicklung der Eisenbahninfrastruktur ist unentbehrlich, wobei das Konzept der Checkpoint-Anlagen große Bedeutung hat.


